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Voorwoord 
Auteur: Steef Harlaar

Omdat Michiel op vakantie is doe ik het voorwoord voor de tweede Impressie van 
2025. Wederom een mooie en zeer leesbare Impressie. Zo beschrijft de fractie 
uitgebreid wat er de laatste tijd heeft gespeeld in de gemeenteraad van 
Voorschoten, en wat de rol van de fractie daarin was.

Fons is bij de historische congressen van GL en GL-PvdA geweest en vertelt 
daarover. Verderop in deze Impressie beschrijft hij de radicalisering van de VVD 
en wat dat kan betekenen voor samenwerking.

Peter maakt zich in een uitgebreid betoog zorgen over de explosie van de militaire 
uitgaven wereldwijd maar ook in Nederland.

Astrid is bij de eerste Rode Lijn demonstratie in Den Haag geweest (meer dan 
100.000 deelnemers) en schrijft daarover. 

Een maand later was de tweede Rode Lijn demonstratie, met nog veel meer 
mensen, meer dan 150.000. Een kleine foto-impressie geeft een aardig beeld

De Werkgroep Groen van GroenLinks Voorschoten heeft weer diverse 
aktiviteiten georganiseerd. Juliette schrijft daarover.

Uiteraard heeft ondergetekende er een EI uit weten te persen, en Fons eindigt 
deze Impressie met een oproep om voor twee verkiezingen aktief en enthousiast 
mee te doen.

Veel leesplezier, tot begin september, 

Namens de redactie, Steef Harlaar. 
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Fractienieuws juni 2025 
Auteur: de fractie 

Vervolgstap grondstoffenplan: 
verminderen van restafval 
Probleem is al jarenlang, dat in 
Voorschoten veel te veel restafval 
wordt geproduceerd, veel meer dan 
in andere gemeenten. In 2021 heeft 
de gemeenteraad ingestemd met het 
in het Grondstoffenplan opgenomen 
stappenplan, dat bedoeld is om de 
inzameling van grondstoffen te 
verbeteren. In 2022 is besloten een 
systeem van nascheiding van plastic, 
metaal en drankkartons in te voeren. 
Nu moet een volgende stap worden 
gezet, de keuze om wel of niet 
variabele tarieven voor restafval in te 
voeren. De raad is gevraagd een 
keuze te maken uit drie opties: a) 
voortzetten van het huidige beleid 
van afvalinzameling met nascheiding 
en invoeren van variabele tarieven 
voor restafval, b) invoeren van 
omgekeerd inzamelen van restafval, 
onder voorbehoud van een 
effectonderzoek, c) voortzetten van 
het huidige beleid voor inzameling 
en verwerking van afval en 
grondstoffen. 

Het belang van afval scheiden is 
duidelijk, betoogde woordvoerder 
Conny in de raadsvergadering van 3 
april. "Eigenlijk is het zo moeilijk 
niet: breng papier, glas, klein 
chemisch afval, textiel en dus ook 
gft naar de juiste containers en je 
vermindert het restafval. Natuurlijk 
is een stap te maken in de 
productielijn, waardoor er minder 
verpakkingsmaterialen in het 
restafval terecht komen. Ik begrijp 
dat containers in de tuin of de schuur 
ruimte innemen, ook mijn tuin is niet 
zo groot, maar wij moeten echt een 
stap gaan zetten om de afvalberg te 
verkleinen. Restafval wordt 
verbrand. En dat geldt dus ook voor 
afval dat niet goed gescheiden is. 
Dat verbranden van afval kost veel 
geld. Hoe minder kosten we hebben, 
hoe lager deze belasting kan worden. 
Afval scheiden zorgt dus niet alleen 
voor een schonere wereld, maar ook 
voor lagere kosten voor inwoners." 
Ook vroeg Conny of het college 
mogelijkheden ziet voor een 
kringloopwinkel in het dorp. De 
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wethouder gaf aan dat het college 
daar serieus aandacht aan besteedt. 
Mede omdat het raadsvoorstel niet 
eenduidig was, maar een keuze uit 
drie opties bevatte, kwamen de 
coalitiepartijen met een 
amendement, dat het voorstel van 
het college verving. De strekking 
was, dat het grondstoffenplan met 
nog eens vier jaar wordt verlengd, 
tot eind 2029, en dat er de komende 
jaren niets verandert. Dit 
amendement is aangenomen, met 
tegenstemmen van GroenLinks, 
PvdA en D66. 

De toekomst van de sporthal en het 
zwembad 
De sporthal en het zwembad zijn 
verouderd. In de raad van 3 april lag 
een voorstel voor om daar wat aan te 
doen. Woordvoerder Paul 
benadrukte, dat voorzieningen als 
een sporthal, zwembad, bibliotheek 
en een cultuurlocatie essentieel zijn. 
"Wij kiezen niet voor uitstel, en we 
zijn blij dat de wethouder met 
betrekking tot het zwembad 
diezelfde insteek heeft. In het 
commissiedebat werd ook duidelijk 
dat het voorliggende raadsvoorstel 
ook gaat landen in de komende 
kadernota. Toch had dit 
raadsvoorstel over het zwembad 
vandaag afgesloten 
kunnen worden als het college haar 
werk had gedaan en bij de vorige 

kadernota de kaders voor 2025 had 
opgenomen. Als dit gedaan was, 
hadden we nu de toekomst van 
zwembad het Wedde kunnen 
veiligstellen. Nu wordt de discussie 
verplaatst naar de komende 
kadernota met alle onzekerheid van 
dien, want we weten allemaal dat het 
ravijnjaar op ons afkomt en we 
moeten ook nog heel veel investeren 
in ons dorp". De sporthal is wel 
opgenomen in de huidige begroting 
en daarvoor kunnen dus meer 
concrete stappen worden gezet. Maar 
Paul vervolgde: "In het raadsvoorstel 
missen wij alleen een heldere 
voorziening voor het 
bewegingsonderwijs, want als de 
sporthal verhuist naar Adegeest, 
moet er in het centrum wel een 
gymvoorziening voor de scholen 
komen. Bijkomend voordeel is dat er 
met zo’n gymvoorziening ook extra 
trainingsruimte komt voor 
sportverenigingen in Voorschoten. 
Om deze redenen dien ik hierbij 
amendement 327 in, waarbij de 
bouw van een gymvoorziening in of 
nabij het centrum ook onderdeel 
wordt van de planvorming". 
Over het voorstel van het college 
werd een aantal amendementen 
aangenomen, waardoor het 
raadsbesluit er nu als volgt uitziet: 
Er komt nieuwbouw voor zwembad 
het Wedde; het huidige zwembad 
blijft intussen open tot uiterlijk 2040. 
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De voorkeurslokatie voor een 
nieuwe sporthal is de lokatie 
sportpark Adegeest. In het centrum 
komt een gymzaal waar de scholen 
beweegonderwijs kunnen geven. 

Spreidingswet 
Voorschoten is wettelijk verplicht 
200 asielopvangplaatsen te realiseren 
vanaf 1 juli 2025 tot 1 februari 2026. 
Op dit moment worden er geen 
asielzoekers opgevangen in 
Voorschoten. Er worden echter wel 
zg. niet-toegewezen statushouders 
opgevangen in de Noodopvang bij 
van der Valk. Dat gebeurt zonder dat 
daar een wettelijk opgelegde 
taakstelling aan ten grondslag ligt. 
Dat heeft de gemeente gedaan 
vanwege het belang dat de gemeente 
hecht aan de opvang van 
ontheemden. Door het ministerie van 
Asiel en Migratie wordt deze opvang 
gezien als een invulling in het kader 
van de Spreidingswet. Hoewel het 
opvangen van niet-toegewezen 
statushouders niet hetzelfde is als het 
opvangen van asielzoekers, ontlast 
het evenveel de opvang in AZC's. 
Gemeenten kunnen wensen en 
bedenkingen uiten tegen de door het 
rijk opgelegde taakstelling. Gelet op 
de situatie in onze gemeente stelde 
het college voor om dit niet te doen 
en de huidige situatie voort te zetten 
tot uiterlijk 31 december 2028 en 

daarmee de taakstelling in het kader 
van de Spreidingswet in te vullen. 
In de commissie B&B van 27 maart 
betoogde commissielid Hans de 
Bakker, dat de fractie weliswaar blij 
is dat de gemeente voldoet aan de 
wettelijke voorschriften, maar is er 
niet meer mogelijk, zo vroeg hij zich 
af. "Kan de gemeente niet meer doen 
om permanente huisvesting te 
verlenen aan statushouders? Dat zou 
zorgen voor doorstroom en dus 
nieuwe opvangplekken opleveren. 
Daarnaast biedt een woning hen die 
nu tamelijk geïsoleerd leven in de 
noodopvang van het Van der Valk-
hotel, de kans een toekomst op te 
bouwen in onze samenleving, in ons 
dorp. Er moeten dan natuurlijk wel 
huizen zijn. En daarom zet 
GroenLinks - en dat weet u van ons - 
zich in voor de realisatie van meer 
sociale en betaalbare woningen. 
Huizen voor alle mensen die op zoek 
zijn naar een thuis". 

Beleidsplan Schuldhulpverlening 
In het beleidsplan 
Schuldhulpverlening 2025-2028 
staat welke rol de gemeente heeft in 
het voorkomen, aanpakken en 
oplossen van financiële problemen 
van inwoners. De gemeente vervult 
deze taak op basis van de Wet 
gemeentelijke schuldhulpverlening. 
Woordvoerder Paul constateerde dat 
het nieuwe beleidsplan het huidige 
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beleidsplan volledig volgt, maar dan 
wel met de ambitie dat meer 
inwoners duurzaam schuldenvrij 
zijn, terwijl er minder geld 
beschikbaar is. Het gebrek aan 
middelen is een punt van zorg, aldus 
Paul. "Met de aangekondigde 
bezuinigingen op preventie en op 
vroegsignalering lijken de ambities 
van het beleidsplan niet haalbaar". 
Paul diende dan ook een motie in 
met de strekking, dat de extra gelden 
die in de komende meicirculaire 
worden verwacht voor de 
schuldhulpverlening daar ook 
daadwerkelijk voor worden gebruikt. 
In het verleden nl. werden die gelden 
wel eens ergens anders voor 
gebruikt. Omdat de wethouder de 
toezegging deed dat hij daar 
inderdaad voor zou zorgen, hoefde 
Paul de motie alsnog niet in te 
dienen. 

Uitgangspunten warmtetransitie 
Voor een groot deel van Voorschoten 
is een collectief warmtenet een goed 
alternatief voor aardgas. De 
gemeente werkt daarom samen met 
Leiden en een aantal omliggende 
gemeenten aan de oprichting van een 
regionaal warmtebedrijf dat een 
collectief warmtesysteem kan 
realiseren. In de raad van 15 mei lag 
een uitgangspuntenkader voor, dat 
richting moet geven aan de 
oprichting van dat warmtebedrijf. 

Woordvoerder Corine bracht in, dat 
de leden van GroenLinks aandacht 
hebben gevraagd voor 
betaalbaarheid voor iedereen, ruimte 
voor alternatieven, communicatie 
door de gemeente, en duidelijkheid. 
Er zijn al wijkinitiatieven genomen, 
zoals in de Krimwijk, en daar 
kunnen er in de toekomst nog meer 
van komen. GroenLinks steunt die 
initiatieven, maar die keuzevrijheid 
heeft ook een keerzijde. Hoe meer 
mensen individueel kiezen voor een 
andere bron, hoe duurder een 
gezamenlijk warmtenet wordt voor 
de mensen die daarop aansluiten. 
Wij zijn ons daar zeker bewust van. 
Wanneer het een wijk lukt om zich 
zo te organiseren, dat de bewoners 
kunnen worden aangesloten op een 
alternatieve warmtebron, dan moeten 
we dit natuurlijk ondersteunen. In 
het voorgestelde 
uitgangspuntenkader zit echter nog 
te weinig garantie, dat er flexibiliteit 
is voor nieuwe lokale initiatieven, 
aldus Corine. In de opzet en strategie 
van het warmtebedrijf moet rekening 
gehouden worden met de diversiteit 
aan lokale initiatieven die nog gaat 
ontstaan. 
De raad nam drie amendementen en 
drie moties aan, die eigenlijk alle 
samenhingen met de onzekerheden 
die nog bestaan rond de 
energietransitie. Met name de 
onduidelijke en inactieve rol van het 
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rijk brengt de raad er toe om 
financiële duidelijkheid te vragen en 
de mogelijkheid om te kiezen voor 
alternatieve warmtebronnen open te 
houden. 

Individuele inkomenstoeslag 
In september vorig jaar is een 
minimabeleid voor de komende 
jaren door de raad vastgesteld. Doel 
van dat beleid is om inwoners die dat 
nodig hebben financieel te 
ondersteunen, zodat zij kunnen 
deelnemen aan het maatschappelijk 
leven. De fracties van GroenLinks 
en de PvdA hebben niet met dat 
beleid ingestemd. Een belangrijke 
reden daarvoor was dat het college 
onvoldoende geld ter beschikking 
wilde stellen om dat beleid uit te 
voeren. Het was aanleiding om een 
motie in te dienen, die het college 
opriep ervoor te zorgen, dat 
huishoudens met kinderen geen 
financiële nadelen ondervinden van 
het nieuwe minimabeleid. De motie 
werd ondersteund door alle partijen 
behalve de VVD. 
Een uitwerking van het vorig jaar 
vastgestelde beleid kwam aan de 
orde in de raad van 15 mei jl. De 
Verordening individuele 
inkomenstoeslag moest aan het 
nieuwe minimabeleid worden 
aangepast. Het voorstel daarover 
hield in, dat alle typen huishoudens, 
zowel eenpersoons-huishoudens als 

gezinnen met kinderen, eenzelfde 
toeslag ontvangen, nl. €450. In de 
oude regeling kregen gezinnen met 
kinderen € 650,- individuele 
inkomenstoeslag. Toeslagen speciaal 
voor gezinnen met kinderen worden 
dus geschrapt. 
Dat voorstel viel slecht bij de 
progressieve fracties. Vorig jaar was 
daar nu juist die motie voor 
ingediend. “Die duidelijke uitspraak 
wordt nu volledig genegeerd als het 
komt om het daadwerkelijk regelen 
van het geld,” stelde PvdA-
fractievoorzitter Arnold Posthuma. 
“Het gevolg is dat kinderen de dupe 
zijn van gemeentelijk beleid.” 
GroenLinks-woordvoerder Paul 
betoogde, dat de toeslag voor 
gezinnen met kinderen op het oude 
niveau gehouden kon worden, omdat 
de financiële ruimte daarvoor 
aanwezig was. Ook D66 en de SP 
konden dit niet goedkeuren en 
stemden tegen, net als GroenLinks 
en de PvdA. CDA en Voorschoten 
Lokaal, die vorig jaar de motie 
steunden, stemden niettemin in met 
het voorstel, waardoor het werd 
aangenomen. 
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Steef's EI 

Met stomheid 
geslagen ben ik. In de 
"ontwikkelingsvisie 
bedrijventerreinen" die onlangs in de 
commissie Burger en Bestuur is 
behandeld, stelt het college ijskoud 
voor, om 6 hectare van de groene 
bufferzone in de Papenwegse Polder 
in te pikken voor bedrijventerrein!  

"De Papenwegsepolder ten 
noordwesten van de spoorlijn 
Leiden-Den Haag is aangewezen als 
Stiltegebied voor 
weidevogels."(Groenstructuurvisie 
gemeente Voorschoten, 2009) 

Mijn contacten op het gemeentehuis 
hadden me al jaren geleden 
gewaarschuwd, "Houd die 
vastgoedlovers van de VVD in de 
gaten: die zijn allang bezig plannen 
te ontwikkelen, om een stuk van de 
Papenwegse Polder in te lijven om 
vol te bouwen: niet met woningen 
natuurlijk, maar met bedrijven: ze 
moeten hun bedrijvenvriendjes te 
vriend houden", zei contactpersoon 
A. 

Ik geloofde dat niet: "Nee joh," zei 
ik, "dat zou zelfs de VVD nooit 
doen:  ik zie ons nog in de jaren 
negentig gezamenlijk op zoek gaan 
(in regioverband) naar mogelijke 

plekken voor bedrijven en woningen. 
Elke polder, elk mogelijk stuk land is 
ons gepasseerd. Op grote 
gedetailleerde regionale kaarten 
speurden we gezamenlijk naar 
ruimte.  Maar eensgezind stonden 
we voor het groen houden van de 
Papenwegse Polder ten westen van 
het spoor. Ook de VVD staat daar 
pal voor!"  

"Dat landelijk gebied in de 
Papenwegse polder behoort tot het 
grootste beschermde stads- en 
dorpsgezicht van Nederland en is 
door de gemeente Voorschoten zelf 
bestemd als agrarisch gebied met 
natuur- en landschapswaarden." 
(Buurtvereniging Recht door Recht 
in 2022) 

'Stond', moet ik nu concluderen. Hoe 
heb ik zo naïef kunnen zijn. De VVD 
is helemaal niet geïnteresseerd in 
groen. "Geld moet rollen, en vooral 
het geld van onze vastgoedvrindjes."  

In 2021 nam de gemeenteraad de 
Regionale Energiestrategie Holland 
Rijnland aan om in 2050 
energieneutraal te zijn. De raad 
stelde wel dat de Duivenvoorde 
Corridor en de Papenwegsepolder 
hiervan uitgesloten moesten worden 
vanwege de groene waarde van het 
gebied. (Voorschotense Krant 20-07-
2023) 
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In maart 2022 kwam de VVD met 
het onzalige plan om een strook aan 
het bedrijventerrein Dobbewijk te 
bebouwen. Niet voor huizen, maar 
voor bedrijven. En dat staat nu in de 
ontwikkelvisie. Zes hectare moet 
erbij komen. Land wat al door VVD 
vastgoed-vriendjes gekocht lijkt te 
zijn. (Hoe heet dat bedrijf ook 
alweer, dat in Voorschoten altijd 
grond en bouwopdrachten weet te 
verkrijgen?). Zes hectare is het begin 
van het einde van de Papenwegse 

Polder. Tussen Papelaan en 
Rijnlandroute zien VVD'ers, 
vastgoedcowboys, 
projectontwikkelaars, 
huisjesmelkers, beleggers en 
durfinvesteerders, groei, groei en 
nog eens groei. Niet van 
weidevogels zoals de rietgors en de 
wulp, niet van plantjes zoals de ruige 
fijnstraal, niet van visjes, insekten en 
andere beestjes, maar van geld, winst 
en zelfverrijking. 

Stop ze! 

1901
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De motie, de commotie en de emotie 
Auteur: Fons Lemmens 

Ik had er een beetje naar toegeleefd, 
naar 21 juni. Op die dag was er 's 
morgens een GroenLinks-congres, 
en 's middags een gezamenlijk 
congres van PvdA en GroenLinks. 
Vooral van dat tweede congres had 
ik hoge verwachtingen. Er was 
recent besloten tot een fusie van 
beide partijen, er was net een 
lijsttrekker gekozen, dus ik 
verwachtte een hoerastemming bij 
de congresgangers. 
Op weg naar het congrescentrum trof 
ik bij de tramhalte een vrouw die 
daar ook naartoe ging. Wij raakten in 
gesprek en zij bleek op weg te zijn 
naar het PvdA-congres, dat diezelfde 
ochtend gelijktijdig met het 
GroenLinks-congres werd gehouden. 
Ik vroeg of zij aansluitend ook het 
gezamenlijke congres zou gaan 
bijwonen, maar dat was niet haar 
bedoeling. Desgevraagd zei ze dat ze 
tegen de fusie was. Ze wees mij op 
het RoodVooruit-speldje dat op haar 
jasje zat. Samenwerken prima, maar 
de PvdA opheffen, dat ging haar te 
ver. Zij zag de fusie als een verlies, 
niet als winst. 

Het GroenLinks-congres begon met 
een plotseling ingelast optreden van 
Frans Timmermans. En dat had alles 
te maken met de motie die de 
Tweede Kamer-fractie twee dagen 
eerder had ingediend. De motie riep 
op tot een volledig wapenembargo 
tegen Israël. Timmermans hield een 
gloedvol betoog waarin hij de motie 
verdedigde. En ik moet zeggen: op 
mij maakte dat indruk. Ik had mij in 
eerste instantie afgevraagd of de 
motie ons bij de verkiezingen niet 
voor de voeten zou lopen. "Israël" is 
nu eenmaal een gevoelig onderwerp. 
Tijdens het gezamenlijke congres in 
de middag werd ruim aandacht 
besteed aan het onderwerp. Enkele 
prominente PvdA-leden, waaronder 
een aantal RoodVooruit-aanhangers, 
hadden een motie ingediend waarin 
werd gevraagd afstand te nemen van 
de door de fractie ingediende motie. 
Zij betoogden, dat het 
wapenembargo ook betrekking had 
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op de onderdelen die Nederland aan 
Israël levert voor het Israëlische 
raketschild Iron Dome, dat burgers 
beschermt tegen inkomende 
raketten. Je mag burgers niet die 
bescherming ontnemen, aldus de 
PvdA-prominenten. Daartegen 
betoogden een lange rij insprekers 
op het congres, dat zij de motie van 
de fractie ondersteunden. Zij 
benadrukten de wandaden van het 
Israëlische regime en konden zich 
goed vinden in het embargo. Bij de 
stemming bleek dat ruim 80% van 
de aanwezige leden het 
wapenembargo ondersteunt. Dat was 
een duidelijke steunbetuiging voor 
de kamerfractie. De moeilijkheid is, 
zo had Timmermans het verwoord, 
dat beide standpunten worden 
geschraagd door valide argumenten. 
Het is zeer verdedigbaar om te 
pleiten voor de noodzaak om de 
burgers van Israël te beschermen 
tegen aanvallen vanuit de lucht. 
Maar het is eveneens verdedigbaar 
om geen wapens te willen leveren 
aan een regime dat langdurig en 
grondig genocide pleegt. Dat laatste 
hebben de leden zwaarder laten 
wegen. Ik ook. 
Na het optreden van Timmermans 
was het GroenLinks-congres verder 
een tamelijk normaal congres waarin 
werd gestemd over bestuursleden, 
leden van de raad van toezicht, 
aanpassing van het huishoudelijk 

reglement, en de verantwoordingen 
van de kamerfracties en de europese 
fractie. Katinka Eikelenboom werd 
herkozen als partijvoorzitter.  
Het gezamenlijke congres begon met 
een door Kati Piri geleide 
paneldiscussie, met Jacinda Ardern, 
voormalig premier van Nieuw 
Zeeland, Elly Schlein, 
oppositieleider in het Italiaanse 
parlement, en een politica uit Servië, 
waarvan ik de naam niet heb 
onthouden. Jacinda Ardern, in de 
hele wereld beroemd om haar 
empathische leiderschap, was al in 
Nederland om haar boek "De 
Nieuwe Macht" te promoten.  

Daarna een korte toespraak van 
Jesse. Hij waarschuwde dat het een 
stevige verkiezingscampagne zou 
worden. "Alles wat we zeggen zal 
worden afgekraakt en geframed". 
Zijn advies: hou je rug recht.  
Vervolgens begon het congres aan de 
behandeling van maar liefst 25 
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moties. Dat nam, mede door de 
kamermotie over het wapenembargo, 
erg veel tijd in beslag. Het congres 
zou 17.00 uur afgelopen zijn, maar 
op dat tijdstip werd motie nr. 13 
behandeld. Mensen begonnen 
geleidelijk de congreszaal te 
verlaten, en dat heb ik toen ook maar 
gedaan. Dat kwam ook door het  

grote aantal insprekers dat aan het 
woord werd gelaten. Veel leden 
hadden behoefte om naar aanleiding 
van de moties hun zegje te doen en 
in veel gevallen zeiden ze, in hun 
eigen woorden, allemaal hetzelfde. 
Ik ben trots op het democratische 
gehalte van mijn partij, maar twee 
lange congressen op één dag is wel 
veel van het goede. 
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Verdubbeling militaire uitgaven? 
Auteur: Peter Keet

GroenLinksPvdA steunt het verhogen 
van de Nederlandse defensie uitgaven 
naar 5% van het Bruto. Binnenlands 
Product.  „Alleen dan kunnen we onszelf 
verdedigen tegen de Russische 
agressie. Alleen dan behouden we de 
vrijheid om zelf onze toekomst te 
bepalen.“, aldus de openingsalinea in 
„Leiderschap dat beschermt, Voorstellen 
voor een veilig Nederland 
GroenLinks-PvdA, juni 20251“ 

Wat mij opvalt in de notitie is het gebrek 
aan informatie en onderbouwing over de 
noodzaak van deze méér dan 
verdubbeling van de militaire uitgaven.  
Je zou toch verwachten dat een zo grote 
verhoging van de militaire uitgaven 
gebaseerd is op een serieuze 
beschouwing van wereldwijde 
krachtsverhoudingen, militaire uitgaven 
en politieke ontwikkelingen. Niet alleen 
omdat je met die enorme bak geld ook 
spoorlijnen, scholen, speeltuinen en 
woningen kan bouwen, maar ook omdat 
zo’n verhoging in Nederland 
onherroepelijk gepaard zal gaan met 
verdere afbraak van sociaal beleid. 
GroenLinksPvdA kan wel opschrijven 
dat we dat niet zouden willen -en dat 
staat ook in de Voorstellen- maar dat is 
en blijft een roep van een minderheid. 
Als puntje bij paaltje komt gaat dáár  

weinig van overblijven.           

1 https://groenlinkspvda.nl/ons-plan-voor-een-
veilig-nederland/ 

Hoeveel geven we eigenlijk uit in 
Nederland, in Europa, in de NAVO? Hoe 
verhoudt zich dat met de uitgaven van 
Rusland? Wat betekent dat voor onze 
afhankelijkheid van de Verenigde Staten 
van Amerika? 

1. militaire uitgaven wereldwijd
Het meest gezaghebbende instituut voor 
de wereldwijde militaire uitgaven is het 
Stockholm International Peace Research 
Institute, het SIPRI2. Dat instituut geeft 
jaarlijks een overzicht uit van (geschatte) 
wereldwijde militaire uitgaven.  
Alhoewel dat overzicht een beeld geeft 
over de ontwikkeling van de uitgaven 
per land door de jaren heen, dat beeld is 
ontoereikend om de landen onderling te 
vergelijken: 
1. alle uitgaven worden naar dollars

omgerekend (koersinvloeden: gaat de
dollarkoers omlaag dan stijgen
ogenschijnlijk de uitgaven in niet-
dollar landen, er gaan méér dollars in
een roebel)

2. landen hanteren uiteenlopende
definities van defensieuitgaven. Zo
wordt ook over de hoogte van de
militaire uitgaven van de VS getwist:
volgens sommigen ligt dat bijna twee
keer hoger dan officieel aangegeven
omdat rente op schulden, medische
uitgaven voor veteranen, militaire
onderdelen van de ruimtevaart en van
militaire steun aan andere landen

2 https://www.sipri.org/ 
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onvoldoende worden meegeteld.3 
3. geen rekening wordt gehouden met

salarisverschillen. Lonen in Rusland
zijn veel lager dan in de VS: voor een
miljoen dollar kun je in Rusland veel
meer mensen betalen.

4. geen rekening wordt gehouden met
kosten van wapens. Een Duitse tank
is veel duurder dan een Amerikaanse.

Daarom maakt het IISS (International 
Institute for Strategic Studies) 
een schatting van de uitgaven die zijn 
gecorrigeerd met koopkracht defensie-
uitgaven4 (PPP=purchasing Power 
Parity). Volgens deze voor koopkracht 
gecorrigeerde cijfers geeft Rusland geen 

$146 miljard uit maar bijna 3 keer zo 
veel: 461 miljard. Dat is ongeveer 
evenveel als de Europese NAVO 
landen in 2024 uitgaven, (454 miljard5). 

Zie figuur 1 voor de uitgaven van de 
grootste besteders, met de voor 
koopkracht aangepaste figuren voor 
Rusland en China.  

De GroenlinksPvdA notitie hanteert 
blijkbaar deze cijfers, verwijzend naar 
het witboek van de Europese Commissie: 
Gezamenlijk Witboek over de gereedheid 
van de Europese defensie 20306 dat 
overigens geen bron vermeldt (blz. 4). 

3 Cernadas, Gisela  and John Bellamy Foster Actual U.S. 
Military Spending Reached $1.537 Trillion in 2022—
More than Twice Acknowledged Level: New Estimates 
Based on U.S. National Accounts; Monthly Review  Vol 
75 nr. 6 (november 2023) p18-26 
https://monthlyreview.org/2023/11/01/actual-u-s-military-
spending-reached-1-53-trillion-in-2022-more-than-twice-
acknowledged-level-new-estimates-based-on-u-s-
national-accounts/ 

4 https://www.iiss.org/research-
paper/2022/12/military-expenditure/ 
5 https://www.sipri.org/media/press-
release/2025/unprecedented-rise-global-
military-expenditure-european-and-middle-east-
spending-surges 
6 https://eur-lex.europa.eu/legal-
content/NL/TXT/PDF/?uri=CELEX:52025JC0120 
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figuur 1: defensiebudgetten 20247, koopkracht PPP cirkels voor Rusland en China 

Een meer dan verdubbeling van de 
militaire uitgaven van de Europese 
NAVO lidstaten, gevoegd bij de enorme 
militaire en economische overmacht van 
de VS -die nog steeds groeit- zal nooit 
door de Russische economie kunnen 
worden opgebracht. Waarbij de 
geschiedenis zich zou kunnen herhalen: 
één van de oorzaken van het uiteenvallen 
van de Sovjet Unie was de enorme last 
van de defensie uitgaven.  

Of, in de woorden van Mark Rutte in zijn 
openingsspeech op de NAVO top:  

7 https://www.iiss.org/publications/the-military-balance/2025/defence-spending-and-procurement-trends/ 
8https://www.nato.int/cps/en/natohq/opinions_236429.htm?se 

It’s simply unthinkable that Russia, 
with an economy 25 times smaller 
than NATO’s, 
should be able to outproduce and 
outgun us8. 

Dat is inderdaad ondenkbaar.... 

Maar Rutte zegt meteen daarop: 
We must spend more, to prevent war. 
We must win this new war of 
production. 
That’s what this Summit is all about. 
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2. Defensie Industrie
De wereldwijde defensie-industrie wordt 
overheerst door Amerikaans bedrijven. 
De 5% eis van Trump is ook een grote 
tegemoetkoming aan de Amerikaanse 
wapen-industrie, die in de VS tegen de 
grenzen aanloopt van de 
investeringscapaciteit van de 
Amerikaanse overheid. Zie de discussie 
in het Republikeinse kamp over de 
begrotingsplannen („Big Beautiful Bill“) 
van Trump.  
Een forse verhoging van de Europese 
uitgaven wordt voor een groot deel in de 
VS besteed. De helft van de militaire 
aankopen wordt besteed in de VS, zegt 
Mark Rutte zelf.9 

figuur 2: top 10 wapenproducenten in de 
wereld10 

Daarbij gaat het vooral om de aankoop in 

9https://www.nato.int/cps/en/natohq/opinions_231348.ht
m 
10 https://www.sipri.org/sites/default/files/2025-
06/yb25_summary_en.pdf 
11https://www.sipri.org/commentary/topical-
backgrounder/2025/are-european-nato-states-moving-

de  VS van geavanceerde vliegtuigen en 
helicopters. Daarentegen worden tanks, 
voertuigen en artillerie vooral in Europa 
zelf gekocht.11 

De Amerikaanse wapenindustrie kan dus 
zijn productiecapaciteit structureel 
verhogen door de grotere Europese 
wapenuitgaven. Dat is een verontrustend 
gegeven. Uiteindelijk worden oorlogen 
beslist door het vermogen van landen om 
het wapenarsenaal aan te vullen als in 
een oorlog de wapens zijn gebruikt of 
verloren gegaan. De Amerikaanse 
oorlogsindustrie wordt door een 
tsunamie aan Europese uitgaven naar een 
historisch nieuw niveau getild. Waarbij 
niet Rusland, maar China de 
gedoodverfde vijand is die de 
Amerikaanse wereldhegemonie kan 
betwisten.  

3. Amerikaanse hegemonie
China wordt in de VS al vele jaren als 
een grote bedreiging gezien voor de 
wereld-hegemonie van de VS. China is 
een zeer grote en snel groeiende 
economie. Cultureel, economisch en 
politiek niet afhankelijk van de VS. Dat 
in tegenstelling tot Rusland (dwerg) en 
Europa (vazal, wingewest, verzwakt 
door vertrek VK en de oorlog in 
Oekraïne).  
Maar China, dat is een ander verhaal12.  

towards-self-reliance-arms-procurement-qa-katarina-
djokic 
12Imperialsim in the Indo-Pacific 
https://monthlyreview.org/category/2024/volume-76-
issue-03-july-august/ 
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Wat geheel ontbreekt in alle publicitaire 
geweld voor verhoging van de defensie-
uitgaven (en in Voorstellen voor een 
veilig Nederland GroenLinks-PvdA) is 
een analyse of zelfs maar een 
beschrijving van zowel de Amerikaanse 
hegemonie en politiek als de Russische 
perceptie van de (militaire) 
verhoudingen13.  

Meestal wordt de Russische positie 
afgedaan in termen als „Poetin wil naar 
de Sovjet-Unie terug“. Zeker is in ieder 
geval dat de NAVO na het uiteenvallen 
van de Sovjet Unie honderden kilometers 
dichterbij is gekomen met grote militaire 
bases aan de grens met Rusland. Als 
Oekraïne bij de NAVO komt dan rukt de 
NAVO op tot bijna 500 km. van Moskou, 
waarbij Moskou binnen bereik komt van 
NAVO raketten voor de korte en 
middellange afstand. Waarbij de effecten 
van de verhuizing van de hoofdstad van 
kuststad St. Petersburg naar het diep 
landinwaarts gelegen Moskou (1918) 
teniet wordt gedaan. 

Voor Midden - en Oost Europa hebben 
de Amerikanen geen rechtstreekse 
militaire interventie nodig gehad. Dat 
kennen we van de Amerikanen uit het 
verleden: bijvoorbeeld van de 
Filippijnen, Indonesië, Chili, Argentinië. 
Zo ook in Oekraïne: vóór 2013 
spendeerde de VS meer dan $5 miljard 
aan Oekraïne, geboekt als ‚opbouw van 

de democratie‘14. Een ideologisch en 
materieel offensief was toereikend om 
bepaalde oppositiegroepen massief te 
ondersteunen.  

De oorlog in Oekraïne kent aan deze 
kant van de Atlantische Oceaan alleen 
maar verliezers: Rusland, Oekraïne én de 
Europese Unie (zoals de enorme stijging 
van de energieprijzen t.o.v. concurrenten 
die de Europese industrie de das omdoet, 
grote importen en afhankelijkheid van 
Amerikaans gas).  
De Amerikaanse hegemonie is verder 
versterkt, met de hielenlikkerij van Mark 
Rutte naar Trump als pijnlijke illustratie . 

De Amerikanen helpen zoals bekend ook 
de ‚opbouw van de democratie‘ in 
Europa door openlijke steun aan de AfD 
in Duitsland, Le Pen in Frankrijk, 
Meloni in Italië en Wilders in Nederland. 

4. Conclusie
De snelle steun van GroenLinks voor de 
enorme verhoging van de militaire 
uitgaven is slecht onderbouwd. Het leidt 
tot grote risico’s voor de sociale 
uitgaven. Het leidt tot verdere 
versterking van het Amerikaans Militair 
Industrieel Complex en een verdere 
onderschikking van Europa aan 
Amerikaanse belangen. 

De discussie moet alsnog worden 
gevoerd. 

13 https://www.sipri.org/commentary/essay/2024/nato-
new-need-some-old-ideas 
14 Pally, Thomas I.:The War in Ukraine—A History: How 

the U.S. Exploited Fractures in the Post-Soviet Order 
Monthly Review 77-2 (june 2024) 
https://monthlyreview.org/2025/06/01/the-war-in-
ukraine-a-history/ 
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De rode lijn – een impressie 

Auteur: Astrid Cortel 

Al anderhalf jaar zijn er vrijwel 
dagelijks berichten over het drama 
dat zich voltrekt in Gaza en op de 
Westbank in Israël.  Intussen wordt 
op veel plaatsen de conclusie 
getrokken dat Israël, of preciezer 
gezegd de Israëlische regering zich 
schuldig maakt aan grootschalige 
mensenrechtenschendingen onder de 
Palestijnse bevolking, aan etnische 
zuivering en aan genocide. 
 In het gedicht onder dit artikel 
beschrijft David van Reybrock heel 
treffend het gevoel dat deze 
verschrikkelijke situatie oproept 

Ook al bijna anderhalf jaar vraag ik 
mij af:  waarom gebeurt er zo 
weinig? Natuurlijk, op social media 
is er veel rumoer en vliegen de 
meningen je om de oren. Maar 
waarom is er zo weinig publiekelijk 
verzet in Nederland, waarom blijft 
een massale, publiekelijke 
veroordeling uit én vooral waarom 
accepteren we dat onze regering al 
die tijd een halfslachtige houding 
aanneemt en Israël blijft steunen.  
Steunen door het uitblijven van 
openlijke kritiek op de Israëlische 
regering, maar ook door wapens te 
blijven leveren het en door te gaan 
met het importeren van Israëlische 
producten.  
Maar die massale veroordeling die 

kwam er wel. Op 18 mei, Den Haag. 
Die dag werd er, ook letterlijk, een 
‘een rode lijn’ getrokken. Meer dan 
meer dan 100.000 mensen kwamen 
naar Den Haag om te demonstreren, 
om actie te eisen van onze regering 
tegen de Genocide in Gaza. Sinds 20 
jaar was er in Nederland niet zo 
massaal geprotesteerd. In de aanloop 
naar de demonstratie werden de 
verwachtingen over aantallen 
mensen voortdurend bijgesteld maar 
deze omvang was niet voorzien. Het 
Malieveld was al over vol toen uw 
redacteur van één van de 
GroenLinks-collega’s hoorde dat op 
Station Voorschoten passagiers op 
het perron moesten achterblijven. Zo 
vol waren de treinen. Er waren 
mensen uit het hele land, van alle 
leeftijden en nationaliteiten. Wat ze 
gemeen hadden was hun diepe, diepe 
bezorgdheid en de behoefte om zich 
hierover uit te spreken. Ik sprak 
mensen die nooit eerder van hun 
leven hadden gedemonstreerd. Velen 
droegen borden mee, met 
indrukwekkende teksten zoals ‘nooit 
meer = nooit meer’ en ‘wir haben es 
gewusst’ en ‘kijk niet weg maar kijk 
met de kleur van je hart’. 
De demonstratie verliep in een 
buitengewoon vriendelijke sfeer. Ik 
sprak mensen die zeiden blij en zelfs 
opgelucht te zijn om te zien dat ze 

19



niet alleen zijn. Dat er zoveel 
anderen zijn die net als zij die 
machteloosheid nauwelijks kunnen 
verdragen. En die blij zijn dat ze 
door samen op straat te staan hun 

zorgen zichtbaar kunnen maken – en 
zo een krachtig signaal aan de 
regering te kunnen geven. Hieronder 
een impressie. 
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Gedicht David van Reybrouck 

MELKTANDEN 
Ik kan het niet meer aanzien. De grijze lichamen. De rode vlekken. 
De gebouwen die ooit scholen waren en nu nog slechts plekken 
Waar het puin opklautert tegen het puin. 

Ik kan het niet meer aanzien. De zwarte handen die verkrampten 
In een godvergeten gebaar. De kapotte ogen. De kapotte mond. 
Het witte kinderhaar. 

Ik kan het niet meer aanzien hoe een land dat zo goed weet 
Wat lijden is, de donkerste nacht heeft overleefd, 
nu zelf zoveel vergeten is. 

Ik kan het niet meer aanzien hoe elke poging tot gesprek 
Vastloopt in hetzelfde getrek van wel en niet en wel en niet 
Terwijl een volk wordt uitgemoord. 

Ik kan het niet meer aanzien hoe de waarden waarmee wij zwaaien 
Geen woorden worden, geen akkoorden breken, geen verboden geven 
Maar hoe wij blijven draaien rond onze oude spijt en angst voor nieuw verwijt. 

Ik kan het niet meer aanzien hoe wij melktanden uit monden slaan 
Vingerkootjes maaien hoe we kinderbuikjes openscheuren en daar 
Dorst en honger zaaien. 

Ik kan het niet meer aanzien hoe wij zo van schuld doordrongen 
Zo verwrongen kijken naar het werk van mensenhanden 
En naar de bergen lijken. 

Ik ween om kandelaren die eeuwen angstig gloorden 
Ik ween om hoefijzerbogen die geen gebed meer zullen horen 
Ik ween om het geprevel van veel te vele lippen. 

Ik kan het niet meer aanzien. De stoffige lijven. Het donkerrode 
Kaakgewricht - maar ergens op een heuvelkam staat een geitje 
Met een lam, dat mekkert, mekkert naar het ochtendlicht. 

David Van Reybrouck - 18 mei 2025 
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En toen, vier weken later…. 

Na het schrijven van het vorige 
artikel werd bekend dat op 15 juni 
2025 opnieuw gedemonstreerd zou 
gaan worden in Den Haag. 

Een kleine foto-impressie van 
deze, nog veel grotere,  
demonstratie: meer dan 
150.000 deelnemers! 
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Hoe radicaal is de VVD? 
Auteur: Fons Lemmens 

Eind oktober zijn er verkiezingen 
voor de Tweede Kamer en daarna 
moet er uiteraard een kabinet worden 
geformeerd. De PVV mag 
waarschijnlijk niet meer meedoen, 
BBB zakt weg, en NSC heeft bijna 
geen kiezers meer. Een linkse 
meerderheid mag van mij, maar ik 
reken er niet op. Een coalitie tussen 
links en rechts dan maar? 
GroenLinks-PvdA en VVD samen in 
een kabinet? Zou dat lukken? Voor 
mij reden om eens na te gaan wat de 
VVD eigenlijk wil. 

In april publiceerde de VVD een 
plan voor een sterke en weerbare 
economie, getiteld "Radicaal kiezen 
voor groei". Het document begint 
met een schets van de economische 

ontwikkelingen in de wereld. China 
is een totalitaire macht en een 
wereldeconomie geworden. Rusland 
laat een zorgelijke expansiedrift 
zien. De VS legt forse 
handelstarieven op en stelt niet altijd 
het belang van democratie voorop. 
Europa moet dus een eigen koers 
gaan varen en zijn economische 
weerbaarheid versterken. We zijn te 
afhankelijk van die grote drie. 
Europa is een speelbal van politieke 
keuzes die in andere landen worden 
gemaakt. 
Het is daarom absolute noodzaak 
dat we kiezen voor een groeiende 
economie en voor het maken van 
eigen Europese producten in 
cruciale sectoren. Die groei, dat 
verdienvermogen, schept de ruimte 
om direct te investeren in onze 
defensie en onze defensie-industrie, 
maar zorgt er ook voor dat we op 
andere prioriteiten meer kunnen 
investeren zonder de belastingen te 
verhogen. Mensen houden bovendien 
door groei meer geld over in de 
portemonnee. Economische groei is 
de motor achter de vrijheid van het 
individu: het biedt meer 
keuzemogelijkheden, zelfbeschikking 
en sociale mobiliteit. Daarnaast 
stimuleert het innovatie en financiert 
het onze welvaart en 
verzorgingsstaat. We moeten er 
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daarom fundamenteel voor kiezen 
om ondernemen in Nederland 
aantrekkelijk te maken, om werken te 
laten lonen en om daarmee bedrijven 
in Nederland te houden. En ook: 
Economische groei maakt ons 
simpelweg sterker en weerbaarder. 
Het klinkt te mooi om waar te zijn. 
Is het echt zo simpel? 
Een groot deel van de politiek lijkt 
het belang van groei sowieso 
compleet uit het oog te zijn verloren. 
Economische groei wordt als iets 
vies of iets slechts gezien. 
‘Degrowth’ is het begrip dat men 
probeert mainstream te maken. Een 
romantisch, maar naïef idee dat de 
klok terug wil draaien naar een 
samenleving van schaarste, met 
weinig tot geen perspectief op 
vooruitgang. 
Dit citaat is een mooi voorbeeld van 
wat we tegenwoordig framing 
noemen. Degrowth is een weinig 
gebruikt begrip, en zal ook niet gauw 
mainstream worden. En hier staat 
ook, dat linkse types de tijd willen 
terugdraaien en geen vooruitgang 
willen. Wat ik zie is dat de VVD een 
oud verhaal weer wil oppoetsen. De 
VVD wil vasthouden aan een 
groeimodel dat inmiddels zoveel 
nadelen heeft laten zien, dat het 
dringend aan revisie toe is. Een 
halve eeuw geleden verscheen het 
beroemde MIT-rapport "Grenzen aan 
de groei". In de decennia daarna is 

voor dit thema steeds meer aandacht 
gekomen, en wordt er gezocht naar 
andere economische benaderingen. 
Vindt de VVD dat er grenzen zijn 
aan de groei? Heeft de VVD oog 
voor de uitputting van de 
grondstoffen die een direct gevolg is 
van ongebreidelde groei? En heeft de 
radicale groei wellicht ook iets te 
maken met de groeiende 
ongelijkheid in de wereld? Ik denk 
van wel, maar bij de VVD hoef je 
daar niet mee aan te komen. 

Het moet echt klaar zijn met de 
blinde fixatie van een meerderheid 
van de Nederlandse politiek op 
herverdeling. Het gesprek moet gaan 
over groei. Het moet klaar zijn met 
alleen maar meer belasting willen 
heffen, meer regels verzinnen en 
meer rapportageverplichtingen 
eisen. Ondernemers die bereid zijn 
risico te lopen en banen te creëren 
worden zo tegengewerkt, klein 
gehouden en weggezet als profiteurs. 
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Wat ik lees in dit VVD-plan is niet 
alleen, dat economische groei een 
must is, maar ook dat alleen het 
bedrijfsleven daar voor kan zorgen. 
En het bedrijfsleven, dat zijn de 
ondernemers. Als die nou maar ruim 
baan krijgen, minder belasting, 
minder regels, minder 
verantwoording afleggen, dan 
profiteert iedereen in Nederland 
daarvan. Naar mijn idee een zeer 
eenzijdig verhaal, een beperkte visie, 
met een ondertoon van boosheid en 

frustratie.  De Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie noemt zich 
een volkspartij, maar is in feite een 
belangengroep, een 
ondernemersvereniging. Weliswaar 
bevat dit VVD-plan niet alles wat de 
VVD vindt, het is ook niet hun 
partijprogramma. Maar het staat wel 
erg ver af van waar GroenLinks-
PvdA voor staat. Kunnen wij daar 
vruchtbaar mee samenwerken om 
problemen in Nederland aan te 
pakken? Ik moet het nog zien.
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De Natuur verbindt 
Auteur: Juliette Reitsma 

Iedereen weet het al en heeft het 
ervaren:  als je in de natuur bent, 
voel je je ontspannen, kom je tot 
rust. Ook als je actief bezig bent met 
planten buiten in de tuin of in het 
park. Kortom, buiten in de natuur 
zijn, is goed voor ons welzijn. 

Als werkgroep Groen hebben we 
daarom gekozen om verschillende 
activiteiten te organiseren die met de 
natuur te maken hebben. Zo ontstaan 
er spontane gesprekken en geeft het 
de ruimte om over biodiversiteit te 
praten. Waar een gesprek begint, 
komt er bewustzijn, komen er ideeën 
en wellicht ook veranderingen.  
Volgens oude Grieken en filosofieen 
zijn er vier fundamentele 
bouwstenen van het leven : lucht, 
aarde, water en vuur. Sommige oude 
tradities spreken zelfs van vijf 
bouwstenen, namelijk ether. Wij 
beschouwen ‘ether’ bij deze, de 
liefde voor de natuur en de 
verbinding die de natuur ons brengt. 
We vonden dit wel een mooie 
gedachte om te gebruiken. Voor de 
fundamenten aarde, lucht, water en 
vuur hebben we activiteiten 
georganiseerd waarbij we zowel 
leden als niet-leden hebben 
uitgenodigd. 

Lucht: De bijenexcursie in april 

Onze eerste activiteit van het jaar 
was in april. Met een enthousiaste 
groep deelnemers hebben we de 
korte bijenroute gefietst. Onze 
Voorschotense imker nam ons mee 
langs drie plaatsen in Voorschoten 
waar bijenkorven staan. Om een 
duidelijk beeld te geven over de 
hoeveelheid bijenkorven: in 
Voorschoten hebben we zes plaatsen 
met bijenkorven. Dat is aardig veel. 
De route begon bij de 
Natuurspeeltuin waarbij imker, 
Frans Valentijn, op ons wachtte. Na 
een kennismaking en uitleg van het 
belang van bijen, de verschillende 
soorten bloesem, werd het ons ook 
duidelijk dat wilde bijen gewoon 
naast de bijen in een bijenkorf 
kunnen leven en dat ze per groep 
naar één soort bloesem gaan. Nog 
een ander weetje: 80 % van de wilde 
bijen zijn voor ons niet zichtbaar 
omdat deze onder de grond leven. 
Dus hoe belangrijk is het om de 
grond intact te houden.  
Met deze kennis, fietsten we verder 
naar Bijdorp met als eindpunt de 
kinderboerderij. We kregen nog veel 
meer informatie mee van de imker, 
te veel om hier te delen. Maar het 
werd ons wel nog duidelijker hoe 
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belangrijk de bijen voor onze 
leefomgeving zijn.  
Met de afwisseling van het fietsen, 
het zien van de bijen in hun korven 
en alle informatie van de imker, 
kunnen we niet anders concluderen 
dat het een interessante excursie was 
en zeer de moeite waard. Van alle 
deelnemers van de groep kregen we 
enthousiaste reacties. 

Aarde: De stekjesmarkt en 
introductie Groene kansenkaart 

Voor de activiteit rondom ons 
tweede thema ‘aarde’ hebben we in 
juni een stekjesmarkt georganiseerd 
in het Berkhoutpark. 
De stekjesmiddag werd goed 
bezocht voor een eerste keer. 
Bezoekers kwamen verrassend 
genoeg ook met stekjes om te ruilen. 
Er ontstonden spontane gesprekken 
over de planten. We hebben ook 
flyers neergelegd over bestaande 
groene initiatieven in Voorschoten 
en omgeving.  
De middag was voor ons een 
mogelijkheid om te peilen hoeveel 
groen er in iedere wijk is en of de 
bewoners hun wijk groener zouden 
willen zien. Vragen die naar boven 
kwamen: Is er genoeg groen in je 
wijk? Zijn er al initiatieven, 
bijvoorbeeld boomspiegels of 
adoptie van groen? Zijn er nog 
kansen? 

Het waren interessante gesprekken 
waarbij we iedereen op de hoogte 
wilden stellen dat we met een 
Groene kansenkaart bezig zijn. We 
verwezen de bezoekers naar de link 
van onze website om de korte 
vragenlijst in te vullen. Deze 
vragenlijst zal de basis zijn voor de 
Groene Kansenkaart, die na 1 
oktober de lucht in gaat.  

Dus nu ook voor de verdere leden, 
neem even een kijkje op de site 
onder de Werkgroep Groen en vul 
de vragen in op de Groene 
kansenkaart . Hoe is het in jouw 
wijk gesteld? 
We nemen alle informatie mee en 
we zetten dit op een mooie 
overzichtelijke kaart met als doel om 
een overzicht te hebben welke wijk 
we nog groener en biodiverser 
kunnen maken. De kaart is 
interactief en eenvoudig te 
gebruiken voor iedereen. 

Voor nu wensen we jullie vanuit de 
werkgroep Groen een mooie 
(natuurlijke) vakantie en nodigen we 
jullie uit om met de kinderen of 
kleinkinderen op de laatste dag van 
de vakantie op waterdiertjesexcursie 
mee te gaan. Dus zet deze alvast 31 
augustus in je agenda! 
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De Stekjesmarkt in het Berkhoutpark
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Twee campagnes! 
Auteur: Fons Lemmens 

Op 4 juni heeft PVV-leider Geert 
Wilders het kabinet laten vallen. Dit 
kabinet heeft niet goed gepresteerd, 
en het algemeen gevoelen was toch 
wel, dat het de rit niet zou uitzitten. 
Er komen verkiezingen voor de 
Tweede Kamer, die op 29 oktober 
worden gehouden. De verkiezingen 
op 18 maart volgend jaar gaan 
natuurlijk ook gewoon door, dus de 
komende periode gaan we relatief 
kort achter elkaar twee campagnes 
voeren. 

Het campagneteam GroenLinks-
PvdA, dat is ingesteld om de 
gemeenteraadsverkiezingen voor te 
bereiden, is nu klaar met het 
opstellen van een campagneplan. 
Het wordt aangeboden aan de 
afdelingsbesturen en aan de 
stuurgroep die de samenwerking 
tussen GroenLinks en de PvdA 
aanstuurt. Die campagne besteedt in 
het komende najaar aandacht aan het 
gezamenlijke programma van 
GroenLinks-PvdA en aan de 
kandidaten waarmee we de

 verkiezingen in willen gaan. En 
natuurlijk gaan we na de 
jaarwisseling ook de wijken in om 
met inwoners te spreken en kiezers 
voor ons te winnen. 

De verkiezingen voor de Tweede 
Kamer komen daar nu tussendoor. 
Het nieuws over deze verkiezingen 
is nog te kort bekend om nu al te 
kunnen melden hoe we dat precies 
gaan aanpakken. Maar het ligt voor 
de hand dat we na de zomervakantie 
vrijwilligers gaan oproepen om te 
gaan huis-aan-huizen, posters op te 
hangen en te flyeren, en wat we 
verder nog kunnen bedenken om 
zoveel mogelijk stemmen voor 
GroenLinks-PvdA te krijgen. 
Campagne voeren kost geld. Wat 
ons helpt is dat de TK-verkiezingen 
door het landelijke campagneteam 
van GroenLinks-PvdA worden 
gefinancierd. Wat we dan nodig 
hebben aan posters, flyers en 
buitenreklame wordt door de 
landelijke partijen betaald. Het geld 
dat we lokaal hebben gereserveerd 
voor de gemeenteraadsverkiezingen 
kunnen we ook nagenoeg volledig 
daarvoor gebruiken. 

We hopen na de zomervakantie op 
velen van jullie een beroep te 
kunnen doen voor de 
verkiezingscampagne. 
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Agenda voor leden 

juli 12 16.00-18.00 Groene borrel Café de Lindeboom, 
Voorstraat 40 

augustus 30 14.00-16.00 Waterdiertjesexcursie nnb 
september 13 

20 

10.00-16.00 

13.00-14.00 

Vrijwilligersmarkt 

Zwerfafvalopruimactie 

Centrum 

nnb 
oktober 11 16.00-18.00 Groene borrel Café de Lindeboom, 

Voorstraat 40 
november 1 
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29 

14.00-17.00 

13.00-14.00 

14.00-16.00 

ALV programma 
vaststellen 

Zwerfafvalopruimactie 

ALV kandidatenlijst 
vaststellen 

Vliethuis 
Prof. Einsteinlaan 2F 

nnb 

Vliethuis 
Prof. Einsteinlaan 2F 

Er zijn vaak meer activiteiten die minder lang van tevoren bekend zijn. Wij sturen 
uitnodigingen per mail. Daarnaast zijn er twee GLVS Signal groepen.  

Mail 
Wij sturen gemiddeld één à twee keer per maand een mail naar onze leden. 
Dit is dan een uitnodiging voor een lokale activiteit of bijvoorbeeld informatie over 
ontwikkelingen die wij graag met de leden delen. 

Twee Signal groepen 
Wij hebben een Signal groep voor snelle berichtgeving vanuit de  fractie en het bestuur. Als 
je je telefoonnummer hebt opgegeven en je hebt Signal, dan word je in deze groep 
opgenomen. Je kunt uiteraard altijd de groep verlaten mocht je onverhoopt geen informatie 
willen ontvangen.  

Voor het GLVS Ledenforum kun je je aanmelden, deze app biedt gelegenheid tot onderlinge 
uitwisseling en discussie. Aanmelden kan via secretaris@glvs.nl met je naam en mobiele 
nummer. 

Als je geen mails krijgt van GroenLinks Voorschoten… 

Als je geen mails van ons krijgt dan heb je misschien  je mailadres niet opgegeven of er zit 
een fout in je vermelding in de landelijke administratie. 
Wij kunnen je niet bereiken via de mail. 

Je kunt hier alleen zelf verandering in aanbrengen. 
Dat kun je doen via www.groenlinks.nl en dan inloggen via ‘mijn groenlinks’. Daar kun je je 
mailadres controleren, veranderen en aangeven of je mails wilt ontvangen. 
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